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اخبار

فرآورده پیش تولید پروژه سینمایی 
»ثارالله« را آغاز کرد

مجتب��ی ف��رآورده کارگردان 
فیلم س��ینمایی »ث��ارالله« از 
آغاز رسمی پیش تولید این اثر 
س��ینمایی مذهبی - تاریخی 
ب��ا محوریت حرک��ت کاروان 
حضرت سیدالش��هدا )ع( از مکه به سمت کربلا 
خبر داد. مجتبی فرآورده کارگردان فیلم سینمایی 
»ثارالله« در گفت وگو با ف��ارس، درباره زمان آغاز 
ای��ن پروژه س��ینمایی مذهب��ی- تاریخی گفت: 
پیش تولید رس��می این فیلم چندی اس��ت که 
آغاز ش��ده و کماکان ادامه خواهد داش��ت. وی با 
اش��اره به داستان فیلم سینمایی »ثارالله«، تاکید 
کرد: این اثر س��ینمایی مقطعی از حرکت کاروان 
حضرت اباعبدالله الحس��ین)ع( از مکه به س��مت 
دش��ت کربلا را به تصویر می کشد. فرآورده گفت: 
طی برنامه ریزی ه��ای صورت گرفته فیلمبرداری 
فیلم سینمایی »ثارالله« تماما در مناطق مختلف 
کشورمان طی مدت 9 ماه انجام خواهد شد. وی 
درب��اره انتخاب بازیگران و عوامل این فیلم تاکید 
ک��رد: در حال حاضر در ش��رف انتخاب بازیگر و 
عوامل هستیم. فرآورده اظهار داشت: به امید خدا و 
لطف ائمه معصومین )ع( و طبق برنامه ریزی های ما 
فیلم سینمایی »ثارالله« پاییز سال 95 با اتمام همه 

مراحل فنی آماده نمایش خواهد شد.

لیست اولیه نامزدهای اسکار بخش 
مستند اعلام شد

مطابق سنت هرساله، آکادمی 
عل��وم و هنرهای فیلمس��ازی 
آمریکا در حال انتش��ار لیست 
نامزدهای اولیه خودش است. 
اولین لیس��ت ه��م مربوط به 

بخش مستند می شود.
به گزارش تس��نیم، آکادمی علوم و هنرهای 
فیلمسازی آمریکا روز گذشته فهرست 15 فیلم 
مستند که وارد رأی گیری نهایی شده اند را اعلام 
کرد. این 15 فیلم از میان 134 اثر انتخاب شده اند. 

این فیلم ها عبارتند از:
 ،Art and Craft،The case against8
همشهری کخ، Citizenfour، در جست وجوی 
 Jodorowsky’s ،ویوین مه یر، پس��ر اینترنت
گ��روه   ،Dune، Keep On Keepin’ On
 کش��تار، آخرین روزها در ویتن��ام، خود زندگی، 
The Overnighters، نمک زمین، داستان های 

Virunga ،گریم اسلیپر
گفتنی است هش��تاد و هفتمین دوره مراسم 
اسکار روز 22 فوریه 2015 به میزبانی نیل پاتریک 

هریس برگزار خواهد شد.

انتشار یازدهمین کتاب »گنجینه 
بسم الله« در انتظار حامی مالی

محمدرضا کم��ره ای، دبیرکل 
در  »بس��م الله«  جش��نواره 
گفت وگ��و با مهر درب��اره این 
کت��اب توضی��ح داد: کت��اب 
جش��نواره  دوره  یازدهمی��ن 
»بس��م الله« با عنوان »گنجینه بسم الله« مراحل 
پیش از چاپ و انتش��ار را می گذراند. ایش��ان با 
اشاره به حمایت هایی که برای انتشار این کتاب 
صورت گرفته اس��ت، یادآور ش��د: سال گذشته 
کتاب این جشنواره با حمایت معاونت اجتماعی 
شهرداری تهران منتشر شد اما امسال هنوز هیچ 
نهادی برای حمایت از انتشار این کتاب پیشقدم 
نشده اس��ت و ما همچنان در حال رایزنی برای 
یافتن حامی مالی برای انتشار این کتاب هستیم. 
کمره ای با بیان اینکه کتاب »گنجینه بسم الله« 
ش��امل آثار فاخر در حوزه هنرهای قرآنی است، 
تصریح کرد: در کتاب یازدهمین دوره جشنواره 
بس��م الله، بیش از 2 هزار اثر از هنرمندان طراح 
گرافیک و خوش��نویس ایرانی و خارجی که در 
طول 11 دوره گذشته این جشنواره آثارشان در 
این جش��نواره به نمایش درآمده اس��ت، چاپ و 

منتشر خواهد شد.
به گفته کم��ره ای، این کتاب در 227 صفحه 
با جلد سخت )گالینگور( در قطع رحلی و با کاغذ 

گلاسه آماده انتشار شده است.
یازدهمی��ن دوره جش��نواره »بس��م الله« در 
حوزه کتابت آیه مبارکه »بسم الله« از سوی مرکز 
گسترش هنرهای قرآنی 20 تا 30 تیرماه سال 93 

در فرهنگسرای نیاوران برگزار شد.
این جشنواره که هر سال در ماه مبارک رمضان 
برگزار می ش��ود، ش��امل بخش لوگوتایپ )نشانه 
نوشته( با موضوع  بسم الله و اسماء الحسنی  و بخش 
پوستر با سه موضوع بس��م الله  و اسماء الحسنی، 

رمضان- تایپوگرافی ادعیه و مناجات کوتاه است.
در یازدهمی��ن دوره این جش��نواره، 135 اثر 
از هنرمندان کش��ورهای ایران، دانمارک، امارات، 
بنگلادش، پاکستان و تونس به نمایش درآمد که 
این آثار از میان  4375 اثر رس��یده به جش��نواره 

انتخاب شده بود.

فیلم های برگزیده بخش نگاه نو 
تا پایان آذرماه بازبینی خواهند شد

مدی��ر ام��ور اجرای��ی و دبیرخانه جش��نواره 
بین المللی فیلم فجر با اشاره به اینکه تعداد زیادی 
از آث��ار نگاه نو )بخش مس��ابقه فیلم های اول( به 
دبیرخانه ارائه ش��ده اس��ت، گفت: فیلم های این 
بخش زودتر بازبینی و نتیجه آن اعلام می ش��ود. 
به گزارش »وطن امروز«، ناصر باکیده، مدیر امور 
اجرایی و دبیرخانه جشنواره با تاکید بر اینکه طبق 
جلسه شورای اجرایی جشنواره، بازبینی فیلم های 
ای��ن بخش باید در اولویت ق��رار گیرد، بیان کرد: 
هنگامی که بازبینی فیلم ه��ای این بخش زودتر 
تمام شود فیلمس��ازان می توانند با آرامش خاطر 
بیش��تری مراحل فنی فیلم هایش��ان را به پایان 
برسانند تا پس از بازبینی فیلم های بخش سودای 
س��یمرغ که تعدادش��ان 22 فیلم است از حجم 
کاری، تراکم و فشار زیاد استودیوها و مراکز فنی 
کاسته شود. باکیده تصریح کرد: همانگونه که در 
مقررات اعلام شده، متقاضیانی که تا پایان آبان ماه 
ثبت نام کردند از ابتدای آذرماه فیلم هایشان باید 
آماده تحویل باش��د تا براساس زمان بندی ای که 
از س��وی دبیرخانه اعلام می ش��ود فیلم ها جهت 
بازبینی به دبیرخانه تحویل داده شود. مدیر امور 
اجرایی و دبیرخانه جش��نواره فیل��م فجر تاکید 
ک��رد: در حال حاضر برای اینکه ت��ا پایان آذرماه 
اس��امی برگزیدگان بخش نگاه ن��و را اعلام کنیم 
لازم اس��ت تا 20 آذرماه فیلم های بازبینی نشده 
متقاضی این بخش به دبیرخانه تحویل داده شود 
ت��ا در نوبت بازبینی قرار گیرد. وی تصریح کرد: با 
اعلام اسامی فیلم های برگزیده این بخش )نگاه نو( 
عملیات فنی فیلم ها سریع تر انجام خواهد شد تا 
مشکلی برای نمایش آنها در جشنواره پیش نیاید. 
باکیده همچنین گفت: با همکاری تهیه کنندگان 
و کارگردانان تاکنون توانس��ته ایم برنامه منظمی 
برای بازبینی هیات های انتخاب داش��ته باش��یم 
و امیدواریم همین نظ��م را تا پایان آذرماه حفظ 
کنیم، به هر حال برنامه ما این اس��ت که بتوانیم 
از ایجاد مش��کلات بعدی هنگام آماده سازی فنی 
فیلم ها پس از اعلام نتایج هیات انتخاب جلوگیری 
کنیم. جهت اطلاع از آخرین اخبار سی و سومین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر می توانید به پایگاه 
www.faj -  ططلاع رس��انی جش��نواره به آدرس

filmfestival.com مراجع��ه یا با ش��ماره های 
88673278 و 88194235 تماس برقرار کنید.

»آرمانشهر« تا آذرماه 
آماده نمایش می شود

تهیه کننده »آرمانشهر« گفت: کار صداگذاری 
این فیلم توسط سیدمحمود موسوی نژاد در تهران 
انجام می شود.  محس��ن علی اکبری تهیه کننده 
»آرمانشهر« در گفت وگو با تسنیم، از آغاز مراحل 
صداگذاری این فیل��م در تهران خبر داد و گفت: 
س��یدمحمود موس��وی نژاد مراح��ل صداگذاری 
»آرمان ش��هر« را در تهران و نه اس��کاتلند انجام 
می ده��د. وی اف��زود: بخ��ش عمده موس��یقی 
»آرمانشهر« هم توسط آرمان موسی پور به پایان 
رسیده و تنها بخش کوتاهی از آن باقی مانده است 
که در چند روز آینده به پایان می رسد. علی اکبری 
تصریح کرد: فرم حضور این فیلم در جشنواره را پرُ 
کرده ایم و فیلم سینمایی »آرمانشهر« برای حضور 
در سی وسومین جشنواره فیلم فجر آماده می شود. 
به گفته این تهیه کننده، با برنامه ریزی انجام شده 
تا آخر آذرماه کار تولید این فیلم سینمایی به پایان 
می رسد. فیلمنامه »آرمانشهر« را امیر آقایی نوشته 
و حس��ن ناظر آن را کارگردانی می کند و داستان 
آن درباره یک زن افغان است که همسرش 8 سال 
پیش بر اثر جنگ قطع نخاع ش��ده اس��ت ولی او 
قصد دارد دوباره امی��د را به خانه اش بازگرداند و 
به زندگی اش تداوم ببخشد و تنها راه این موضوع 
وجود یک بچه است.  این زن تصمیم می گیرد با 
لقاح مصنوعی باردار ش��ود و به همین دلیل برای 
انجام این کار به هند می رود و... شخصیت اصلی 
فیلم در این سه اپیزود با آدم های مختلفی روبه رو 

می شود که سرنوشتش را رقم می زند. 

فیلمبرداری سکانس های پایانی 
»پرده نشین« در حرم امام رضا )ع(

گ��روه تولی��د »پرده نش��ین« ب��رای گرفتن 
س��کانس های پایانی این مجموعه تلویزیونی روز 
گذش��ته 11 آذر ماه راهی ش��هر مقدس مشهد 
شدند. به گزارش  تسنیم، تصویربرداری مجموعه 
»پرده نش��ین« به تازگی در شهر ورامین به پایان 
رس��یده و گروه تولید از روز گذشته برای گرفتن 
س��کانس های نهایی »پرده نش��ین« راهی شهر 
مقدس مشهد شدند. در س��کانس هایی که قرار 
اس��ت در حرم امام رضا )ع( گرفته ش��ود، فرهاد 
آییش )حاج آقا شهیدی( و احمد علامه دهر مقابل 
دوربین می روند. بزودی تصویربرداری این مجموعه 
تلویزیونی به پایان می رسد. تاکنون 12 قسمت از 
»پرده نشین« از شبکه اول سیما پخش شده است.

مرتضی اسماعیل دوست: فیلم پارکینگ، روایتی غریب 
از احوال مردی است که تنهایی اش را با بوم تخیل گرایی 
و بر بس�تر  یادآوری از دوس�تان رزمنده اش در جریان 
حماسه آزادسازی خرمش�هر، رنگ آمیزی می کند و در 
این بین فیلمساز با خلق فضایی بصری و به مدد فرمی از 
ایستگاه های روایی به این همراهی دامن می زند. با عباس 
عمرانی گفت وگویی بر این مبنا داشته ام که به رویت تان 
خواهد رس�ید. اثری که با استقبال خوبی در جشنواره 

هشتم فیلم مقاومت مواجه شد.
***

  چه بخش�ی از هویت شخصیت برایتان جالب بود که 
منجر به ارائه روایت از او شد؟

قاسم لر میری، شخصیت خاص و تنهایی داشت و 
متوجه شدم به نقاشی، شعر و سینما علاقه زیادی دارد. 
من از طریق دایی ام از وجود این ش��خص آگاه شدم. او 
هنوز هم سرایدار پارکینگ آن نمایشگاه اتومبیل است. 
آنچه برایم زیبا بود، خلوت گزینی شیرینی بود که وی 
برای خود ساخته بود. من سعی کردم از طریق گفت وگو 
با وی به تصور و نگاهش نزدیک ش��وم البته مش��اهده 
کردم که چقدر از فیلم ها آگاهی دارد و علاقه به حضور 

در فیلم مستند دارد.
  چه مقدار از روایت، وامدار نگاهی واقعی بوده است و 

تا چه میزان به سمت تحلیلگرایی رفته اید؟
من بدن��ه اصلی داس��تان را حفظ ک��ردم، ضمن 
وفاداری به زندگی ایش��ان دیدم که تا چه حد می توان 
فراتر از مس��تند محض به س��مت مدیومی سینمایی 
رفت. بر این اساس وقایعی که از ذهن ایشان می گذرد، 
براساس تخیلگرایی من بوده است. البته از این نظر ما با 
وقایع مهم و حساس آزادسازی خرمشهر که حادثه ای 
ارزشمند در تاریخ ایران است، همراه می شویم. در میان 
جشنواره های متعددی که حضور داشته ام، به این فکر 
پرداختم که چق��در ظرفیت های س��ینمایی در دفاع 

مقدس وجود دارد که مورد غفلت قرار می گیرد.
  ب�ر مبن�ای چه رویکردی ب�ه تصویری ش�اعرانه در 

فضاسازی روایت رسیدید؟
ب��ا توجه به اینکه خودم ش��عر می گوی��م و به آثاری 

که با فرم هنری ارائه ش��ود علاقه دارم، س��عی کردم در 
س��اخته هایم به چنین مساله ای توجه کنم و فیلم قبلی 
پیاده رو هم بر این اساس شکل گرفته است و فضای انسانی 
در برابر اش��یا و عوامل محیطی برایم مهم بوده اس��ت. از 
طرفی به نظرم از زوایای متعددی می توان به مضامین دفاع 
مقدس پرداخت و سینما توانایی های زیادی به کارگردان 
برای اجرای خواس��ته هایش خواهد داد. آنچه مهم است، 
دغدغه های فیلمساز است که می تواند فرم های مختلفی 
به خود بگیرد. من هم براس��اس موضوع ذهنی خود و با 
حفظ ماجرای اصلی و مهم حماسه خرمشهر که منجر به 
ش��هادت بسیاری از دلاوران شد، به سمت فضاسازی کار 
رفتم و با توجه به مناسب بودن محیط پارکینگ، دست به 
خلق روایتی متفاوت زدم. شما آنچه از نمایش رفتارهای 
مش قاس��م می بینید، زاییده ذهن من بوده است و اجرا با 

همین مختصات، انرژی خاصی را طلب می کند.
  فیلم چگونه  توانست به همزیستی مسالمت آمیز فرم 

و محتوا در آید تا هریک بر دیگری غلبه نداشته باشد؟
من با توجه به تحصیلات و ش��ناختی که از سینما 
دارم، اصلا اس��یر فرم نشده ام و سعی کردم با توجه به 
موضوع مهم فیلم به روایتی مناسب برسم. موضوع دفاع 
مقدس با توجه به جهانشمول بودن می تواند به نگاه و 
زوایای جدیدی در مدیوم سینما برسد و ما در این باره 

فیلم های سمبلیک کمی در کشور می بینیم و فیلم های 
رئ��ال ما نیز عمدتا با اغراق گرایی همراه اس��ت و این با 
همذات پنداری مخاطب ایجاد فاصله خواهد کرد، چرا 
که فیلمس��از سعی دارد به هر نحوی تحکم نگاهش را 

به بیننده ثابت کند.
  پارکینگ در فرم روایی به کولاژهایی طبقه بندی شده 
از زاویه نگاه مش قاسم می رسد. این نوع هدفگذاری در 

نقطه هایی اجرایی چگونه شکل گرفته است؟
بل��ه! کاملا درس��ت می گویی��د. معتق��دم در فرم 
ایس��تگاهی ارائه ش��ده می توان به نقطه هایی همراه با 
مضمون دست یافت تا با حفظ ارتباط مبنایی از الف به 
ب، همینطور به جلو برویم و در هر نقطه به توقفی کوتاه 
از تفکر مخاطب برس��یم. ما در پارکینگ شاهدیم که 
اسماعیل علی آقا قهوه خانه دارد، بعد نریشن لیلا، خواهر 
مش قاسم را داریم که قصه شهادت اسماعیل را روایت 
می کند، سپس به ماشین مهدی قصاب بحث می رسیم 
و همینطور براساس محتوای روایت به پیش می رویم. ما 
در همذات پنداری با لیلا، مش قاسم و بقیه افراد نیاز به 
المان های ش��اعرانه ای داشتیم. البته باید این را هم در 
نظر داشت که در زمان کوتاه فیلم نمی توان به همه آنچه 
نیاز موضوع است دست یافت و ما در پارکینگ، تنها به 

دنیای امروز مش قاسم اشاره داریم.

  به نظر می رسد مش قاس�م، تنها بهانه ای است برای 
رسیدن به توقفگاه های دیگری از شخصیت های داستان 
و از ای�ن رو آنچن�ان به فضای ذهنی ش�خصیت اصلی 

نزدیک نمی گردیم.
شاید همینطور باش��د. من  دنبال کسی بودم که 
از آن طریق به این حماس��ه ب��زرگ بپردازم. هرچند 
باید گفت اگر همه فیلم های تاریخ س��ینمای ایران را 
از ابتدا به موضوع دف��اع مقدس اختصاص دهیم، باز 
هم درباره این واقعه بزرگ انس��انی کم گفته ایم. من 
خیلی کوچک تر از آن هستم که بخواهم در این چند 
دقیقه روایتگر عظمت دفاع مقدس و رزمندگان باشم. 
متاسفانه همیشه تاسف می خوردم که چرا آثار کوتاه 
و بلندی متناس��ب با حماسه بزرگ خرمشهر ساخته 
نشده است. از این بابت همیشه به دنبال ساخت آثاری 

درباره مقاومت خرمشهر بودم.
  به چه دلی�ل می توان از ظرفیت ه�ای دراماتیک در 
متن رخدادهای دفاع مقدس به نحوی شایسته در فرم 

و روایت رسید؟
دفاع مقدس مفهومی گس��ترده اس��ت و اگر تنها 
به همان 8 س��ال درگیری بپردازیم، حق مطلب را ادا 
نکرده ای��م چرا که موضوع دفاع هنوز ه��م ادامه دارد و 
ما می بینیم که امروزه ن��وع مقاومت تفاوت پیدا کرده 
اس��ت. حالا در حوزه جنگ نرم بای��د رویکرد دوباره ای 
را اتخاذ کنیم. متاس��فانه مطالبی است که من دوست 
داشتم روزی در جایی مطرح کنم و امروز به شما دوست 
عزیز می گویم که متاسفانه گاهی با نگاه های سفارشی از 
سوی برخی از فیلمسازها مواجهیم که بدون علاقه مندی 
به سمت موضوع می روند. در صورتی که این مساله باید 
به ش��کلی خودجوش شکل گیرد. امیدوارم این مساله 
در نش��ریه بازتاب داشته باشد و به سمت طرز تفکری 
صحیح منجر شود. من از سال 1384 که اولین فیلمم را 
درباره فلسطین ساختم، به مضمون مقاومت در سینما 
علاقه داشتم و امیدوارم بتوانم به گوشه ای از آلام بشری 
در حوادث مختلف پیش آمده بپردازم چرا که مسلمانان 
زیادی در برابر ظلم استکبار قرار دارند و وظیفه هنرمند 

است که به آنها اشاره کند. 

نس�رین بختیاری: این روزها هش��تمین جش��نواره 
بین المللی حقیقت در س��ینما فلس��طین برپاست و 
برخی سانس های فیلم هایی چون»چنارستان« آنقدر 
شلوغ بود که جای س��وزن انداختن نبود. جشنواره از 
همان روزهای آغازین پرحرارت و پرش��ور بود و حضور 
مستندسازان و س��ینماگران محفلی را برای توجه به 
حقیقت از دریچه مستند فراهم کرد. امسال جشنواره 
تغییر ویژه ای را شاهد بوده و آن اختصاص جایزه شهید 
آوینی به فیلم هایی اس��ت که در حوزه دفاع مقدس و 
جنگ حرفی برای گفتن دارند. محمد طباطبایی نژاد، 
دبیر جش��نواره فیلم حقیقت و رئیس مرکز گسترش 
س��ینمای مستند و تجربی درباره ایده تغییر در بخش 
جایزه ش��هید آوینی در جش��نواره حقیقت امس��ال 
گفت: »س��الی که جش��نواره ش��هید آوینی راه اندازی 
شد، جشنواره مستند سینماحقیقت نبود و جشنواره 
شهید آوینی اساس��ا جایزه ای به نام سینمای مستند 
بود. یک س��ال بعد از اولین دوره جایزه ش��هید آوینی 
جشنواره سینماحقیقت راه اندازی شد و این جشنواره 
به این دلیل بود که در جش��نواره آوینی امکان نمایش 
آثار نبود؛ در واقع داوران در یک شب آثار را می دیدند و 
جوایز را اهدا می کردند. بررسی کردیم که باید فرصتی 
ب��رای مردم و علاقه مندان برای دیدن فیلم ها به وجود 
آی��د«.  طباطبایی نژاد همچنین از تاری��خ اولین دوره 
جشنواره حقیقت و جایزه آوینی گفت و افزود: »اولین 
دوره جش��نواره حقیقت در س��ال 86 راه اندازی شد و 
جایزه آوینی تبدیل به دوس��الانه شد. دوسالانه بودن 
باعث شد عنوان جش��نواره به سمت تخصصی شدن 
و نامگذاری س��ینمای حوزه مقاومت و انقلاب و دفاع 
مقدس برود و در دوره چهارم نام س��ینمای متعهد را 
بر آن گذاش��تیم و در نهایت دیدیم جشنواره ای به نام 
مقاومت و سینماحقیقت همراه با بخش مقاومت آغاز 
به فعالیت کرد و چه خوب اس��ت بیاییم جایزه شهید 
آوینی را از پس��توی هیأت داوران خ��ارج کرده و برابر 
دیدگان همه مردم و علاقه مندان بیاوریم و همان طور 
که می دانید یکی از بخش های اصلی جشنواره ما جایزه 
شهید آوینی است که آثار حاضر در این بخش نمایش 
هم داده می شود. رئیس مرکز گسترش سینمای مستند 

و تجربی به این اشاره می کند که 
همیشه دوست داشته برگزاری 
مراس��م این جایزه در حد رفع 
تکلیف نباشد. او گفت: »همیشه 
فکر می ک��ردم آنچ��ه به عنوان 
جای��زه ش��هید آوین��ی برگزار 

می شود حتی با وجود اینکه سال گذشته خودم مسؤول 
برگزاری آن بودم، یک رفع تکلیف است. دغدغه ام این 
بود رفع تکلیف را به ادای تکلیف بدل کنم. این موضوع 
ارزشی و آرمانی است و ربطی به جمهوری اسلامی ندارد 
و اگ��ر من برای دین و آرمانم کار کنم، ارزش دارد. فکر 
می کنم سمبل ارزش ها و نماد کار ارزشی شهید آوینی 
است. شهید آوینی برای من یک اسم نیست بلکه یک 
رسم اس��ت و حالا فردی مثل آوینی نماینده آن شده 
است. آوینی برای من یک نام نیست بلکه مرامی است 
که بر آرمان ها و ارزش های خود ایس��تادگی می کند و 
فهیم است. فهم او آغشته به عرفانی زیباست و معنویتی 
دارد که انسان دوست دارد به آن نگاه کند و آن را ببیند. 
تا زمانی که در مرکز گسترش باشم سعی می کنم به این 
بخش توجه خاص داشته باشم«. در ادامه طباطبایی نژاد 
درباره اینکه امسال به نسبت سال گذشته چه تغییراتی 
در جش��نواره ایجاد شده است، بیان کرد:»آقای آفریده 
به عنوان مش��اور از ماه ها قب��ل در کنارم قرار گرفته اند 
و با مش��ورت تغییراتی را در کارگاه های پژوهش��ی و 
آموزشی اعمال کردیم. این کارگاه ها در کنار جشنواره 
برای فیلمسازان فعال شد و از سال های گذشته همیشه 
یک کارگاه کوچک کنار جش��نواره داشتیم که برخی 
می آمدند و برخی هم نه اما الان کارگاه های ما از خود 
جشنواره فعال تر و جدی تر است. ما حداکثر در بهترین 
ش��رایط می توانیم یک سوم ظرفیت ثبت نام شدگان را 
بپذیریم و سالن های ما ظرفیت کمتری نسبت به قبل 
دارد. کارگاه های پژوهشی ما 3 روزه است که دربردارنده 
موضوعات پژوهشی است و 3 روز هم با مشارکت شبکه 

تولید مستند اروپا و قراردادی که 
با آن منعقد کردیم، اس��اتید آن 
ش��بکه به ایران می آیند و در 3 
روز متوالی مستندس��ازان را در 
تولید مشترک فیلم های مستند 
با شبکه ها همچنین خریداران 
مستند در جهان آشنا می کنند«.او به برخی تغییرات 
جزئی نیز اشاره می کند و می گوید: »امسال برای هرفیلم 
قب��ل از نمایش گفت وگو با کارگردان داریم و 5 عنوان 
کتاب داریم که 4 عنوان آن در این جش��نواره رونمایی 
می شود. تنوع وسیعی در بخش های بین الملل داشتیم و 
امسال برای چند جشنواره معتبر جهان مرور آثار داریم 
که جشنواره ویزیون دورئل، جشنواره ایاسا و سینمای 
مس��تند ژاپن جزو این مرورهاس��ت. 2 بخش جنبی 
جدی درباره مسابقه مس��تندهای شهری با همکاری 
سازمان زیباس��ازی ش��هر تهران و میراث فرهنگی و 
همچنین هنرهای سنتی با مشارکت میراث فرهنگی 
انجام می ش��ود«. دبیر جشنواره هشتم حقیقت درباره 
شکل گیری گروه هنر و تجربه و تأثیر آن در سینمای 
مستند گفت: »به نظرم تشکیل گروه هنر و تجربه اقدام 
مثبتی بود و ما درخواست داریم بعضی فیلم های مستند 
مثل »شش قرن و شش سال« که امکان نمایش خوب 
را دارند، بیشتر مدنظر قرار گیرند. تا جایی که می دانم 
این گروه سینمایی رضایت اهالی هنر را چه در بخش 
سینمای مستند و چه در بخش سینمای داستانی جلب 
کرده است«. او همچنین به اقدام حمایتی جدید برای 
مستندسازان اشاره کرد و توضیح داد: »ما روال طبیعی 
در مرکز گس��ترش سینمای مس��تند و تجربی داریم 
که آن را تس��ریع و تسهیل کردیم و امسال هم همان 
روند را ادامه می دهیم. س��ال گذشته تمام برگزیدگان 
جشنواره های معتبر را فراخواندیم و از فیلم های بعدی 
آنها حمایت کردیم و ش��رایط فیلمسازی آن را سهل 
کردیم و امس��ال نیز سعی می کنیم همین خط مشی 

را ادامه دهیم و حامی خوبی برای س��ینمای مس��تند 
باشیم«. طباطبایی نژاد می خواهد شاخصه های استاندارد 
جش��نواره های دنیا وارد سینمای مس��تند ما شود. او 
درباره مفهوم استانداردسازی جشنواره حقیقت گفت: 
»همه جش��نواره های دنیا قواع��دی دارند که ما از آنها 
فاصله گرفته ایم. مثلا در جشنواره های مستند متداول 
این اس��ت که فیلم ها در بخش های کوتاه، نیمه بلند و 
بلند داوری شود. سال ها بود که ما این آثار را در بخش 
موضوعی داوری می کردیم. این موضوع محاسنی داشت 
ام��ا اعتبار جوایز اصلی را کاهش م��ی داد و ما آن را 
به سمت اس��تانداردی که وجود داشت بازگرداندیم. 
سعی کردیم شرایط با قوانین و قواعد جشنواره های 
معتبر سنخیت داشته باشد«.  اما چندی پیش خبری 
درباره حذف هیأت انتخاب از جشنواره شنیده شد که 
طباطبایی نژاد درباره صحت و س��قم آن گفت: »من 
اعلام کردم از س��ال 94 اگر دبیر جشنواره حقیقت 
بودم، هیأت انتخاب نداریم و به سیاق جشنواره های 
معتبر جهان ش��ورای انتخ��اب به دبیر جش��نواره 
مش��اوره می دهند برای اینکه فیلم ه��ا در یک زمان 
کوتاه انتخاب نشوند بلکه یک سال کامل در اختیار 
مش��اوران دبیر باش��د تا آثار برگزیده برای جشنواره 
انتخاب شود«. او به روال جشنواره های دنیا اشاره کرد 
و افزود: »روال جش��نواره های دنیا این طور است که 
دبیر جشنواره تعدادی کارشناس انتخابگر دارد و در 
طول سال آثار را انتخاب می کنند و فیلم های مناسب 
جشنواره را به دبیر معرفی می کنند بنابراین بسته ای 
در اختیار دبیر از طرف شورای انتخاب قرار می گیرد 
و دبیر این فیلم ها را در اختیار داوران قرار می دهد«. 
طباطبایی نژاد در پایان گفت: »در واقع ما گفتیم شیوه 
انتخاب به صورت امروزی و متداول را تغییر می دهیم. 
قبلا من این کار را انجام دادم و دبیر جش��نواره فیلم 
100 بودم و با موافقت دوستان اعلام کردم می خواهم 
هیأت انتخاب را حذف کنم و مشاورانی را بگیرم که با 
مشورت فیلم ها انتخاب شود و همه از انتخاب ها راضی 
بودند. شاید سخت باشد که دوستان ما ظرف 20 روز 
700 فیل��م را ببینند و این تغییر باعث یک فرصت 

طولانی می شود«. 

امیرحسین عس��گری برای »بدون 
مرز«ش فرم سی و سومین جشنواره 
فیلم فجر را پرکرده است و اگر »بدون مرز« از مرز نگاه 
هیات انتخاب جشنواره سی وسوم فیلم فجر عبور کند، 
قطعا درباره اش بسیار خواهیم شنید. با وجود باقی ماندن 
بیش از 2 ماه به آغاز رقابت پرهیجان جشنواره فیلم فجر 
امس��ال، فضای این روزهای سینمای ایران تحت تاثیر 
این رقابت بزرگ سینمایی در ایران است. با وجود اینکه 
امسال رونق نام های بزرگ پارسال وجود ندارد و حجم 
تولید نسبت به س��ال های گذشته کاهش یافته است 
اما ظواهر ماجرا نش��ان می دهد، امسال نیز یک رقابت 
داغ و س��نگین در جریان است. اما فارغ از فضای داغ و 
پرهیجان رقابت نام ها در جشنواره فیلم فجر هر سال، 
اتفاق مهم و غافلگیر کننده دیگری در حاشیه نام های 
بزرگ سینما در حال شکل گیری است. جشنواره فیلم 
فجر، هر س��ال معمولا یک غافلگیری قابل توجه برای 
س��ینمای ایران دارد: معرفی یک نام جوان و جدید به 
سینمای ایران. در سال های اخیر نام هایی چون بهروز 
شعیبی، هادی مقدم دوست، احسان عبدی پور، نرگس 
آبیار، دانش اقباشاوی، محسن قرائی و... با فیلم هایشان 
بر سر زبان ها افتادند و پدیده ای برای دوره های جشنواره 
فیلم فجر شدند. امسال همای سعادت توجه رسانه ها 

کارگ��ردان  ک��دام  دوش  روی 
می نش��یند؟ ش��اید هن��وز زود 
باش��د اما چن��د روز پیش خبر 
کوت��اه و کنجکاوی برانگیزی در 
رس��انه های ایرانی منتش��ر شد: 
»جمع��ه ش��ب 31 اکتب��ر )9 

آبان ماه( برندگان بیست و هفتمین جشنواره بین المللی 
فیلم توکیو معرفی شدند و فیلم سینمایی »بدون مرز« 
نخستین ساخته بلند سینمایی امیرحسین عسگری از 
ای��ران در اولین اکران جهانی خود جایزه اصلی بخش 
مسابقه فیلم های بلند آس��یایی را از آن خود کرد.« با 
پیگیری های رس��انه ای امکان نمای��ش محدود فیلم 
برای برخی فعالان رس��انه  ای فراهم شد. »بدون مرز« 
روایت بدیعی از رابطه تغییریافته ملت ایران و عراق در 
حاشیه حمله آمریکا به این کشور است اما آنچه فیلم 
را احتمالا به یکی از پدیده های احتمالی جشنواره فجر 
امس��ال بدل خواهد کرد تجربه جدید فیلم در ساخت 
یک فضای روایی ساده و بدون لکنت است. اتفاقی که 
برای یک فیلم اولی در سینمای ایران، امتیاز منحصر به 

فردی است. فیلم  البته درونمایه 
انسانی قابل توجهی هم دارد که 
بعدها احتمالا محل بحث زیادی 
خواهد شد. »بدون مرز« داستان 
پس��ری را روایت می کند که هر 
روز برای ماهیگیری به کشتی به 
گل نشسته  ای در نقطه صفر مرزی پا می گذارد و آنجا 
را ب��ه محلی برای آرامش خود تبدیل کرده اس��ت اما 
حضور غریبه ای این آرامش را بر هم می زند. غریبه ای 
که از دس��ت غریبه های دیگری فرار کرده و داس��تان 
فیلم داس��تان سه غریبه است که مجبور می شوند در 
فضای پرتنشی، یک شبانه روز را در کنار هم بگذرانند. 
امیرحس��ین عسگری برای »بدون مرز«ش فرم سی و 
سومین جشنواره فیلم فجر را پرکرده است و اگر »بدون 
مرز« از مرز نگاه هیات انتخاب جش��نواره سی وسوم 
فیلم فجر عبور کند، قطعا درباره اش بس��یار خواهیم 
شنید. عس��گری برای این فیلم از نابازیگران استفاده 
کرده است. 2 کودک و یک سرباز، 3 بازیگری هستند 
ک��ه کل این فیل��م 110 دقیقه ای را ب��ازی می کنند. 

ابوالفضل جلیلی به عنوان مشاور کارگردان با این پروژه 
همکاری کرده است. 

درباره کارگردان: ■
امیرحسین عسگری متولد س��ال 1357  از شهر 
تهران است. فعالیتش را با تئاتر آغاز کرد و پس از پایان 
تحصیلات خود در دانش��کده هنرهای دراماتیک وارد 
عرصه سینما و تلویزیون شد. دستیاری و برنامه ریزی 
او در بیش از 50 فیلم و س��ریال، س��بب شد تا دست 
به س��اخت اولین فیلم کوتاهش بزن��د، فیلمی با نام 
چرت کوت��اه )2008( که فیلمی کام��لا تجربی بود. 
فیلم »باش��ه برای بعد« )2012( دومین فیلم کوتاه او 
محسوب می شود که باحضور در جشنواره های داخلی 
و بین المللی موفقیت هایی را ب��رای او به ارمغان آورد. 
او بلافاصله بعد از ساخت فیلم کوتاه »باشه برای بعد« 
ساخت فیلم بلند »بدون مرز« را آغاز کرد. »بدون مرز« 
در جلس��ه ششم آذرماه سال 1392 با عنوان »دوست 
من کجایی« از شورای صدور پروانه فیلمسازی، پروانه 
ساخت دریافت کرد و شورای پروانه نمایش فیلم های 
سینمایی هم در جلسه 24  شهریور93  با نمایش این 
فیلم موافقت کرد. این فیلم در انتظار رای هیات انتخاب 
جشنواره فیلم فجر است و اولین اکران آن در کشور، در 

سی و سومین جشنواره فیلم فجر خواهد بود.

گفت وگو با سازنده مستند »پارکینگ« به بهانه حضور در جشنواره سینما حقیقت

نقشی از رنگ در دل حماسه
تازه ها

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir
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طباطبایی نژاد، دبیر جشنواره سینما حقیقت در گفت وگو با »وطن امروز«:

سمبل اثر ارزشی، شهید آوینی است

»بدون مرز«؛ پدیده جشنواره فجر امسال؟ زاویه
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